
در چارچوب رقابت هـــای مقدماتی جام جهانی، تیم ملی 

فوتبـــال برزیل برابر بولیوی به پیروزی رســـید. 5گل زیبا 

نشـــان از قاطعیت و قدرت برزیل داشـــت و البته ناتوانی 

بولیـــوی مقابل یکی از آماده تریـــن تیم های فوتبال دنیا. 

شـــاید به قول نیمـــار، برزیل بار دیگر آقـــای فوتبال دنیا 

می شـــود و به دنبال راهی برای خلق این آقایی اســـت. در 

ایـــن بازی زیبا، مارکینیوس، روبرتو فیرمینو )دوبار(، ژوزه 

کاراســـکو )پنالتی( و کوتینیو موفق به گلزنی شـــدند اما 

مرد حاشیه ســـاز و ویترینی تیم ملی برزیل بیشتر از این 

گلزنان، به چشـــم آمد و سخنرانی و مصاحبه کرد. نیمار، 

گویا فرصتی مناســـب پیدا کرده بود تا با برخی دوستان و 

دشمنان جدید و قدیمی خود تسویه حساب کرده باشد. 

خبرنگار روزنامه فیگارو نیز این را خوب می دانست که نیمار 

به دنبال کسی می گردد که از او درباره یک مصاحبه خوب، 

درخواست رسمی داشته باشد. متن گفت وگوی فیگارو با 

نیمار را در ادامه می خوانید.

اولین بازی یک پیروزی شیرین در پی داشت، آیا برزیل در 

این جدول به آسانی به کار خود ادامه خواهد داد؟

بعید می دانم مشکلی در کار باشد. برزیل بار دیگر آقای فوتبال 

دنیا می شود. من در این خصوص تردید ندارم، ما یک تیم کامل 

و عالی را تشـــکیل داده ایم و با هم در اوج هماهنگی هستیم. 

یکدیگر را به خوبی در زمین پیدا می کنیم و روزبه روز پیشـــرفت 

خواهیـــم کرد. بازی خوبی بـــود و در بازی های بعدی نیز باید 

حسابی هوشیار باشیم.

گل نزدی اما در کار تیمی شرکت داشتی.

مهم نیست، مهم تیم است، ما به پیروزی رسیدیم، با 5گل زیبا 

و خـــوب و باکیفیت. من ادعایی ندارم و به تیم ملی نمی آیم که 

گل بزنم و مقابل دوربین ها خودنمایی کنم. حس ســـربازی را 

دارم که باید برای کشورش تلاش کند.

این یعنی کسانی که گلزنی کرده اند چنین هدفی داشته اند؟

من نام کســـی را ذکر نکردم، دوســـت ندارم حرف هایم باعث 

دلخوری و تفرقه شـــود امـــا مرا می شناســـید و می دانید که 

باصراحت حرف می زنم. اصولا از کســـانی که تیم ملی را برای 

نمایش دادن دوست دارند، خوشم نمی آید. هر کسی که گل زده 

کار بزرگی کرده و به آنها تبریک می گویم اما من توسط حداقل 

دو نفر مهار شـــده بودم و همین فضا را برای سایر بازیکنان باز 

کرده بود تا راحت تر بتواننـــد برای گلزنی تلاش کنند. همین 

موضـــوع حس خوبی به من می دهد، وقتی تیم حریف مجبور 

می شود دو بازیکن برای مهار من درنظر بگیرد.

باشگاه پاری سن ژرمن همچنان اصرار دارد شما را مسئول 

موضوع نژادپرستی و تخلف پیش آمده جلوه دهد.

نه این گونه نیست، باشگاه مشکلی با من ندارد و این موضوع حل 

شده است. بعضی از پرونده ها بین بازیکن و تیمش برای سال ها 

بسته شده اما روزنامه ها علاقه دارند آنها را باز و تمام نشده جلوه 

دهند. مشکلی بین من و پاریس وجود ندارد. شاید بشود به آن 

به چشم یک سوءبرداشت نگاه کرد.

به نظـــر شـــما مهم ترین رقبای برزیل در گـــروه مقدماتی 

جام جهانی کدام تیم ها هستند؟

شاید بتوان به کلمبیا، اروگوئه و آرژانتین اشاره کرد اما به نظر من 

واقعا همه تیم ها آماده هستند. هر بازی مهم است و نباید هیچ 

حریفی را دست کم گرفت. حالا بولیوی از ما شکست خورده اما 

همین تیم هم حق دارد که خود را شایسته حضور در جام جهانی 

بداند. به نظر من همه تیم ها مدعی هستند و باید همه بازی ها 

را با دقت و هوشیاری زیر ذره بین گرفت.

آیا این صحت دارد که خودت پیشنهاد رسمی بارسلونا را 

برای بازگشت به بارسا رد کرده ای؟

هرگز صحت ندارد، مدیریت باشگاه مدام حرف می زد، هر روز 

چیزی می گفت که من به شدت تعجب می کردم. این بی انصافی 

بود، من ســـعی کردم به پیشنهاد مدیربرنامه هایم فقط سکوت 

کنم. این سکوت هم حدی داشت و بالاخره مجبور شدم بگویم 

که آنها حتی یک بار هم به من پیشنهاد ندادند و مدام خبرسازی 

می کردند که هرگز صحت نداشت.

می شود فرض کرد که هرگز در بارسلونا بازی نخواهی کرد؟

البته که همه می دانیم، هرگزی وجود ندارد اما خب شـــرایط 

کنونی من طوری است که اطمینان دارم این اتفاق رخ نخواهد 

داد. بارســـلونا خانـــه من بود و حالا نیســـت، آنها رفتار خوبی 

نداشـــتند، می توانید بگویید که من هم با یک پیشنهاد مالی 

خوب راهی پاری ســـن ژرمن شدم که البته این یک جرم نیست 

اما در هر حال موضوعاتی هســـت کـــه بین من به عنوان یک 

بازیکن و بارســـلونا به عنوان یک باشـــگاه محرمانه است و من 

دوست ندارم آنها را شرح دهم.

مشـــکل مالی در فوتبال برزیـــل چه زمانی حل خواهد 

شد؟

به نظر من به راحتی می تواند حل شـــود و راهش این است که 

مقامات فوتبال برزیل بخواهند این مشـــکل را حل کنند. این 

اراده وجـــود ندارد به عنوان مثال فقط با یک دهم پولی که در 

جریان فساد مالی در زمان ریاست بلاتر در فوتبال برزیل ناپدید 

شد، می شود همه مشـــکلات مالی فوتبال برزیل را دست کم 

بـــرای چندماه آینده حل کرد. فوتبال برزیل فقیر نیســـت که 

بخواهد از کشـــورهای دیگر کمـــک مالی دریافت کند، فقط 

کافی اســـت که برای فوتبال برزیل بجنگیم، صداقت داشته 

باشیم و اجازه دهیم عدالت در فوتبال رعایت شود. فدراسیون 

فوتبال در یک کشور، یک سوپرمارکت نیست که دخل وخرج 

شـــخصی داشته باشد و این حس مشـــمئزکننده باید از بین 

برود که اهالی فدراســـیون فوتبال یا اتحادیه بخواهند در این 

فرصت پیشرفت کنند.

آیا قرار اســـت از طریق خیریه خود به کودکان برزیلی نیز 

کمک کنید؟

این موضوع همیشه برای من دردسرساز بوده است، کمک های 

این خیریه همیشـــه در جریان بوده و خواهد بود اما این خیریه 

من نیست که در دادگاه معروف بارسلونا هم علیه من استفاده 

شـــد، من کاری با این خیریه ندارم فقط گاهی از طریق خود یا 

پدر به این خیریه به شـــرط ارسال کمک ها به صورت مستقیم 

به ســـمت برزیل کمک صورت می گیرد و این هیچ ربطی به من 

ندارد. مطمئن هستم این خیریه کارش را درست انجام می دهد 

و بـــه زودی بازهم کمک هایـــی در راه خواهد بود که هیچ وقت 

دوســـت نداشته و ندارم که رســـانه ای شود. برای من مهم این 

است که کمک ها به کودکان برزیلی برسد. آنها مشکلات زیادی 

در تحصیـــل و ورزش دارند و در هر دو عرصه باید به آنها کمک 

شود. این البته وظیفه دولت برزیل است نه من یا بازیکنانی مثل 

من اما من مدیون برزیل هستم و کار خودم را انجام می دهم.
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بابکسرانیآذر
روزنامهنگار

ابراهیم میرزاپور تنها دروازه بان غیرســـرخابی است که 

همچنان مورد توجه اهالی فوتبال است. او مدتی است 

در قالب مربی به فوتبال برگشـــته و درکنار دیگر مربیان 

جوان کار می کند. مربی دروازه بانان تیم فوتبال پیکان 

که فصل قبل روزهای سختی را در تیم پیکان سپری کرد 

امیدوار اســـت این فصل بتواند با تکیه بر دانش خود و 

همکارانش شـــرایط بهتری را رقم بزند. فرصتی دســـت 

داد تا با این دروازه بان سابقا ملی پوش دقایقی صحبت 

کنیم. گفت وگـــوی »فرهیختگان« با ابراهیم میرزاپور را 

در ادامه می خوانید.

چه شـــد که فصل قبل با تیم پیکان تا یک قدمی سقوط 

رفتید؟ 

فصل قبل بسیار تحت فشار بودیم. هرچند در ابتدا شیعی و 

در ادامه گرشاسبی سعی کردند از این فشار کم کنند و کمک 

تیم باشند اما درنهایت با تکیه بر توانایی های کادرفنی موفق 

شـــدیم با همه سختی ها در لیگ برتر بمانیم. با زحماتی که 

کادرفنی و دیگر اعضای مجموعه کشیدند تیم را در لیگ حفظ 

کردیم. باید از حســـین فرکی هم تشکر کرد. تیم او با وجود 

زحماتی که کشیدند نتیجه نگرفتند. شرایط به نفع آنها نبود 

ولی با آمدن ویسی و با تجربه ای که داشت تیم را حفظ کردیم.

 گویا بودجه باشـــگاه تان در مقایســـه با بسیاری از رقبا 

کم است.

محمدی به عنوان یک مدیر جوان سابقه خوبی دارد. قبلا در 

فدراســـیون توانایی هایش را نشان داده است. از ابتدا تلاش 

کـــرد با توجه به بودجه، تیم خوبی ببندد و راهی مســـابقات 

کنـــد. در گام اول قرارداد ویســـی را تمدید کرد و این اقدام 

خوبی بود. در تلاش هستیم با توجه به بودجه جدید با وجود 

اینکه چند بازیکن کلیدی را از دســـت دادیم یارگیری خوبی 

انجـــام دهیم. نفرات باکیفیتی به خدمت گرفتیم و امیدوارم 

هرچـــه زودتر این نفرات در تیم جا بیفتند و از همان ابتدای 

لیگ نتایج خوبی بگیریم.

 نفرات خوبی را از دست دادید ولی نتوانستید جایگزین 

مناسبی برایشان بیاورید.

فراز امامعلی، امیرحسین کریمی و مهران موسوی قراردادشان 

تمام شده بود. شرایط درمورد شهریار مغانلو خاص بود. این 

بازیکن پیشـــنهاد اروپایی داشت و با توجه به بحث پیشرفت 

بازیکن و درآمدزایی برای باشـــگاه، هیات مدیره با جدایی او 

موافقت کرد.

در حال حاضر هم بحث واسعی و پیوستنش به استقلال 

مطرح است.

واسعی از بهترین های لیگ بود. از نیم فصل پیشنهاد داشت 

ولی کنار تیم ماند. درمورد واسعی مدیریت و سرمربی تصمیم 

می گیرند. بدون شک اگر به او احتیاج داشته باشیم باید بماند 

اما اگر هیات مدیره احساس کند جدایی این بازیکن قبل از 

هر چیز به پیشرفت او و سپس به باشگاه کمک مالی می کند 

شاید با رفتنش موافقت شود.

پیکان قبلا باشـــگاهی بازیکن ساز بود ولی در فصلی 

که گذشت نتوانستید پدیده ای به لیگ معرفی 

کنید!

در پنج، شش بازی پایانی فصل از چند بازیکن 

جوان آکادمی استفاده کردیم. نادر احمدی که 

هم گل زد و هم پاس گل داد. علی کوشکی که 

حدود 17 سال دارد و عملکرد خوبی داشت و 

چند مهره دیگر که واقعا خوب بودند. ویســـی 

و مدیریت جدید به اســـتفاده از بازیکنان 

جوان علاقه دارند. ما هفت، هشـــت 

بازیکـــن از تیم های پایـــه داریم و 

خواهید دید در پایان فصل مطرح 

می شـــوند. شـــک نکنید باشگاه 

پیـــکان و مربیانـــش همچنان به 

بازیکن سازی می پردازند و با توجه 

به نیاز تیم بزرگســـالان این چرخه 

متوقف نخواهد شد. حتی ما بازیکن 

دراختیار باشـــگاه های دیگر هم قرار 

دادیم و این روند را ادامه می دهیم.

اگر بودجه خوبی داشتید به جای 

بازیکن پـــروری در پی رقابت برای 

جذب ستاره ها بودید؟ 

بودجه باشگاه ما واقعا کم است. 

به جز چند تیم که بودجه خوبی 

دارنـــد ســـایرین نمی توانند 

قراردادهای بالا ببندند. به همین دلیل از جوان ها استفاده 

می کنند. همین چند ســـال پیش ورود دروازه بان خارجی را 

منع کردند. این ایـــده خوبی بود. اگر این کار را نمی کردند 

ما امروز دروازه بانانی چون رشـــید مظاهـــری، پیام نیازمند 

و علی بیرانوند را نداشـــتیم. چون اغلب نتیجه گرا هســـتیم 

دنبـــال دروازه بان خارجی بودیم ولی این قانون با منع ورود 

دروازه بانان خارجی کمک کرد دروازه بانان جوان وارد چرخه 

لیگ برتر شـــدند و ما سال هاســـت از وجودشـــان استفاده 

می کنیم. حق فوتبالیست های ماست پول خوب بگیرند. مگر 

این بازیکنان خارجی که آمدند چه کردند؟ اغلب آنها کیفیت 

خوبی نداشتند، هیچ کاری نکردند و برخی بدون حتی یک 

گل زده ایران را ترک کردند. در عوض از باشگاه های ما شکایت 

می کنند و کلی بدهی بالا می آورند. بهتر اســـت این پول 

صرف بازیکنان داخلی باکیفیت شود.

با این حساب باید با قانون منع ورود بازیکن 

و مربی خارجی موافق باشید؟ 

یکـــی از بهترین تصمیمات ممکن بود. یحیی 

گل محمـــدی، جواد نکونـــام، محمود فکری، 

عیلرضـــا منصوریان و چندین و چند مربی خوب 

دیگر چه زمانی باید مورد اســـتفاده قرار 

بگیرند؟ مگر پرسپولیس با یحیی 

گل محمدی مقابل آن تیمها با 

آن توان مالی و آن بازیکنان 

گران قیمت نتیجه نگرفت؟ 

چه ایرادی دارد بازیکنی 

مثـــل آل کثیر هفت، 

هشـــت میلیارد پول 

بگیـــرد؟ چه چیزی 

از بازیکنان تیم های 

رقیبش کم داشـــت 

قراردادهـــای  کـــه 

یورویی  چندمیلیـــون 

می بندنـــد. من معتقدم با 

ایـــن قانون اتفاق خوبی افتاد 

و اجازه دادیم مربیان و بازیکنان 

ما خودی نشان دهند. پرسپولیس 

چند بازیکن خارجی دارد؟ همه ایرانی 

بودند. اگر قرار بود خارجی بیاورند باید بودجه را به خرید آنها 

اختصاص می دادند و اصلا مشخص نبود که آیا می توانستند 

بازیکن خوب بگیرند؟ چون قطعـــا بازیکن خارجی خوب با 

دویست، ســـیصد هزار دلار به تیم های ما نمی آمد و اگر هم 

بازیکنی می آمد شاید به اندازه این بازیکنان کارایی نداشت. 

موضوع این اســـت که با ورود این خارجی ها یک  سری افراد 

دیگر سود کرده و جوان های ما ضرر می کردند. اگر کالدرون 

نمی رفت یحیی در پدیده به کار خود ادامه می داد و این تیم را 

از گل محمدی در لیگ قهرمانان آسیا نمی دیدیم.

نگـــران این تفاوت بین تیم های پولـــدار و تیم خودتان 

نیستید؟ 

در خیلی از کشورها همین شرایط است. همه تیم ها مثل هم 

هزینه نمی کنند و چند تیم همیشه از سایرین پولدارتر هستند. 

آدم با توجه به بودجه ای که دارد برنامه ریزی می کند. در فوتبال 

هم همین است. خیلی از باشگاه ها شرایط هزینه برای بازیکن 

چندمیلیاردی ندارند. این دلیل نمی شود از دیگر باشگاه ها ایراد 

بگیرند و بگویند چرا فلان باشگاه بودجه دارد و هزینه می کند. 

برخی باشگاه ها طرفدارانی دارند که چنین قراردادها و چنان 

نتایجی را از آنها طلب می کنند. خب این چه اشکالی دارد.

 این افزایش قیمت به تیم شما لطمه نزد؟ 

اگر بازیکنی که ســـه میلیارد می خواهد را به خدمت نگیریم 

باید برای یک بازیکن خارجی کم کم 6 میلیارد هزینه کنیم. 

البتـــه معتقدم برخی مبالغ متعارفـــی نمی خواهند. ما هم 

نتوانســـتیم برخی بازیکنـــان موردنظرمان را به همین دلیل 

جذب کند چراکـــه با توجه به کیفیتی که داشـــتند قیمت 

نامتعارفی می خواســـت. اگر درخواست ها ارزیابی شود و با 

بازیکن خارجی درجه چندم که قرار است به فوتبال ما بیاید 

مقایسه شود، شاید ارزش داشته باشد که به بازیکن داخلی 

دو، سه میلیارد پول بدهیم.

با این تفاســـیر به نظر می رســـد فصل بعـــد هم برای بقا 

می جنگید؟ 

شکاف به وجود آمده قطعا از کیفیت لیگ کم می کند. ولی باید 

قبول کرد فوتبالیست های ما از نظر کیفیت و توانایی خیلی 

با هم فرق نمی کنند و فقط تفاوت های ده، بیســـت درصدی 

دارند. نمی شود بگوییم تیم هایی که بازیکنان اسمی جذب 

کردنـــد و پول کلان دادند حتمـــا می توانند در لیگ مدعی 

شوند. همه دیدند که در فوتبال اتفاقات متفاوتی رخ می دهد. 

درست اســـت که شکاف ایجادشده و چند تیم بالای جدول 

برای قهرمانی رقابت می کنند ولی در این بین ممکن اســـت 

تیمی خود را برای قهرمانی یا سهمیه مدعی نشان دهد. مگر 

استقلال خوزستان سال ها قبل بین مدعیان قهرمان نشد؟

 بحث داغ این روزهای فوتبال ما حامد لک است. به نظر 

شـــما که زمانی دروازه بـــان تیم ملی بودیـــد چرا ناجی 

پرسپولیس در لیگ قهرمانان به تیم ملی دعوت نشد؟ 

با توجه به شـــناختی که از حامد لک داشتم فکر نمی کردم 

در این تورنمنت تا این حد بدرخشد. او تازه به این تیم اضافه 

شده بود و برای هماهنگی به زمان احتیاج داشت ولی خیلی 

خوب خود را با دیگران هماهنگ کرد. نمی خواهم در پمورد 

پنالتی گرفتن او قضـــاوت کنم چون معتقدم پنالتی ملاک 

مناسبی نیست. یک دروازه بان را از نظر جاگیری، تکنیک و 

بســـیاری موارد دیگر باید ارزیابی کرد. پنالتی آخرین ملاک 

اســـت. ممکن است پنالتی گرفتن نتیجه یک تشخیص آنی 

باشد از این رو ملاک خوبی برای ارزیابی کیفیت یک دروازه بان 

نیست و روحیه و آمادگی باعث شد لک پنالتی را بگیرد. من 

ارزش پنالتـــی ای را که گرفته پایین نمی آورم ولی با توجه به 

عملکردش در ماشین سازی که در بازی با تیم ما 6 گل بد خورد 

تصور نمی کردم تا این حد بدرخشد. همه منتقدان به خاطر 

شـــناختی که از او داشتند و نوســـانی که از این دروازه بان 

دیده بودند به پیوســـتنش به پرسپولیس خرده گرفتند. ولی 

با اعتمادبه نفس خوبی درون دروازه تیمش در این مسابقات 

حساس قرار گرفت و از همان اولین بازی گل نخورد و خوب کار 

کرد. شاید اگر من سرمربی تیم ملی بودم با احترام به نفراتی 

که در این پست دعوت شدند او را دعوت می کردم، چراکه در 

این یک ماه بازی های خوبی را برای پرســـپولیس انجام داد و 

دعوت شدن به تیم ملی پاداش عملکرد خوبش می شد. لک از 

ارکان موفقیت پرسپولیس بود و تک به تک های خوبی گرفت 

و تاثیر خوبی گذاشت. اگر بتواند همین روند را ادامه دهد و 

ناامید نشود به پیراهن تیم ملی هم می رسد.

ممکن است نوسانی که به آن اشاره کردید درطول فصل 

به این دروازه بان و تیم پرسپولیس ضربه بزند؟ 

امیدوارم دچار تزلزل نشود. قطعا او مشاورانی دارد و مربیان 

با او صحبت می کنند. خـــودش می داند نباید جایگاهی را 

که به دســـت آورده به راحتی از دست بدهد. لازم است روی 

این موضوع تمرکز کند و کیفیت بهتری نشان دهد. او ثابت 

کـــرده ایـــن قابلیت را دارد که به دور از حاشـــیه و با تمرین و 

ممارست یکی از بهترین ها باشد. پس می تواند در آینده یکی 

از دروازه بانان خوب تیم ملی شود.
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